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Abstract

The aim of study to characterize Hepatocellular carcinoma (HCC) in 

CT images using higher order statistic and Daubechies wavelet 

based on texture analysis. for classification and delineation of the 

HCC and normal liver, spine and ribs, and it’s a method to improve 

the accuracy of the diagnosis and to reduce the number of required 

invasive procedures.

This study was conducted at five hospitals Darelaj specialized hospital, 

Alnilein Medical Diagnostic Center, Modern Medical Center and Royal care international 

hospital in Khartoum state during the period May 2014 to September 

2016.
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The study sample included 180 patients with Hepatocellular (HCC) 

carcinoma underwent abdominal CT Images, from both gender. 

For higher order statistic the texture reveals a different underlying 

pattern of the HCC compared to the liver and other abdominal 

tissues with classification sensitivity 98.8%, and the combination of 

the texture features throughout the different triple phase image 

phases provides the highest predictive overall accuracy of 85.4 % 

using stepwise linear discriminant analysis. 

The Daubechies wavelet measures the gray level variations in a CT 

images, and it complements the coefficient of Daubechies wavelet 

Features extracted from the coefficient can be used to estimate the 

size distribution of the sub patterns. The Daubechies wavelet and its 

features seem very useful in texture classification. The classification 

accuracy of hepatocellular carcinoma 97.1 %, liver accuracy 91.7 %, 

While the spine and ribs   showed a classification accuracy of 97.1, 

91.2 % respectively.

This study proposed that texture analysis is superior to visual 

perception system where texture revealed that change and the 

difference of the image pattern objectively in respect to the ground 

truth. 
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ملخص البحث

 تهدف هذه الدراسة الي تو صيمف سطاا ن الخليمة الكبديزة في صو رة الشعة

 القطعيمة با ستخدام الولامر الحصصا ئيمة العليما  ول                 لتصنيمف ول تحديزد
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 سطاا ن الخليمة الكبديزة عن با قي مكو نا ت صو رة الشعة القطعيمة. ول الغرض من

  ذلك ان تكو ن

 هنا ك طاريزقة مو ضو عيمة لتحسي دقة التشخيمص ول الحد من الجررات الخطرة

.الت تستخدم عا دة في تشخيمص الرض

ًا  تم تشخيمصهم بمرض سطاا ن الخليمة180ولقد اشتملت الدراسة علي    مريزض

 الكبديزة بعد ختضو عهم للختتبا ر الشعة القطعيمة للبطن ، ولقد اجرريزت هذه الدراسة

.علي الجنسي

 الولامر الحصصا ئيمة العليما  تعطي قدرة تفريزق عا ليمة  بي النسجة لسطاا ن الخليمة

% ول با دختا ل98.8الكبديزة ولبا قي انسجة البطن مع حصسا سيمة تصنيمف تصل حصت   

 ختصا ئص تحليمليمة طاو ال مراحصل مختلفة للصو رة ثيلثييمة الطاو ار تعطي دقة تنبؤيزة

%  با ستخدام تدرج تحليمل85.4اعلي ،  ولقد تصل حصسا سيمة التصنيمف عمو ما  حصت   

.التما يزز الخطي
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 ول با ستخدام مو يزجا ت  دابو شي لقيما س الختتلف في مستو ي الرما ديزة

 با لنسبة لصو رة الشعة القطعيمة استخرجرنا  معا مل الو يزجا ت لقيما س

  .ختصا ئص الصو رة لتقديزر حصجم  التو زيزع با لنسبة للنما ط الفرعيمة

% ول97.1ولصلت  حصسا سيمة التصنيمف با لنسبة لسطاا ن الخليمة الكبديزة الي   

% ، ولولصلت حصسا سيمة التصنيمف العا مة حصت91.7دقة التعرف علي الكبد   

94.2%.

 تعطي نظا م ادراك بصي قا در علي الكشف اولضحت هذه الدراسة  ان 

  الولامر الحصصا ئيمة العليما  ول مو يزجا ت دابو شي

.عن التغيمي ولالختتلف في نمط الصو رة
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